
r;wneheta 
Alte Înfruntări 

la rasov 
N u este clar dacă violenţa bandelor de infractori din Braşov a 

fost stimulată de conflictul din teatru, sau viceversa. 
Oricum, e limpede că atmosfera din oraş nu predispune la 

analize paşnice şi la o examinare raţională a argumentelor. E stra
niu să auzi că nişte consilieri, atât de grăbiţi să scape de directorul 
teatrului încât nu mai au timp să respecte legea, fac mare caz de 
faptul că acesta din urmă nu şi-a adus cartea de muncă. Unii îi 
reproşează directorului-regizor că nu a montat el, ci a chemat 
colaboratori. Trebuie să fii consilier municipal sau funcţionar 
responsabil cu cultura ca să nu-ţi dai seama că argumentul e la fel 
de bun şi invers: dacă el ar fi montat mai mult, i s-ar fi spus că se 
comportă ca pe moşia lui, că de ce nu îi cheamă şi pe alţii pentru 
ca membrii colectivului să poată evolua armonios ... Cât despre 
plângerile actriţelor fără loc în distribuţii, experienţa ne învaţă că 
nu prin petiţii pentru schimbarea directorilor se obţine succesul. În 
ceea ce priveşte abundenţa prietenilor evrei, nu ştim cui să 
atribuim paternitatea ideii: "racheţilor" sau "valutiştilor"? 
Dacă ar fi să mai adăugăm o opinie-nu o concluzie -la cele deja 
formulate, ea ar porni de la cronicile publicate în revista noastră la 
spectacolele braşovene: când bune, când cu obiecţii, ele înre
gistrează evoluţia profesionistă a colectivului, ambiţiile culturale 
ale strategiei, deschiderea spre stiluri şi expresii diferite. Se poate 
discutCJ despre valoarea unui spectacol sau a altuia, dar teatrul din 
Braşov naviga prin apele stătute ale dorinţei de reformă în absenţa 
reformei, fără să-I ameninţe catastrofa naufragiului. Acesta este 
tabloul, văzut de departe şi din afară. Probabil că de aproape şi 
dinăuntru s-ar vedea şi conflictele, sentimentele şi resentimentele 
care au însoţit directoratul - fără carte de muncă - lui Mirc�a 
Cornişteanu. 
Dincolo de presupuneri există nişte certitudini: sindicaliştii-artişti 
de la Braşov nu renunţă la Mircea Cornişteanu de dragul lui Peter 
Brook; Peter Brook să fii şi tot ai ezita să accepţi să conduci nişte 
oameni care nu ştiu să se despartă de un artist, de un coleg de-al 
lor, într-un mod urban, civilizat. La Braşov, scaunul directorului de 
teatru va avea, un timp de acum încolo, trei picioare. 
Concluzia este iarăşi o premoniţie: piesa domnului Topolog se va 
juca în cele din urmă la Teatrui"Sică Alexandrescu" din Braşov. 
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·� 
Mircea Cornişteanu, 
directorul Teatrului 
Dramatic "Sică 
Alexandrescu" din 
Braş� o�v ______________ _ 

"Ce lipseşte? 
Obiectivitatea, cunoaşterea, 

buna-credinţă" 

În anul 1 996, în timp ce mă aflam, ca 
regizor invitat, la teatrul din Braşov 
ca să montez spectacolul  Tartuffe 
de Moliere, am fost rugat, într-o 
seară, de către o parte din actorii 
acestui colectiv să mă prezint la con
cursul de director ce avea loc chiar a 
doua zi. Neştiind pe-atunci care sunt 
relaţi i le şi ce interese locale pro
funde sunt în joc, am acceptat. Din 
două motive: unul, pentru că actorii 
vedeau în mine un fel de salvator al 
teatrului si al doilea, fiindcă n-am 
avut niciodată vreo funcţie de con
ducere şi m-am gândit că merită să 
încerc şi această experienţă. Evident 
că acum regret. Regret, pentru că a 
urmat o experienţă dintre cele mai 
neplăcute din viaţa mea de artist. 
Am susţinut trei concursuri, din trei 
în trei luni, în funcţie de toanele 
preşedintelui  de comisie (domnul 
Ion Popescu-Topolog, scriitor local) 
sau de membrii acestor comisii. Abia 
în iul ie 1 997 am fost numit şi validat 
în postul de di rector al Teatrului 
Dramatic "Sică Alexandrescu", deşi 
mai bine de un an mă ocupasem, 
fără salariu, de destinul artistic a l  
acestuia. Am fost prezent perma
nent la Braşov, am organizat sta
giunea, am invitat colaboratori renu
miţi. 
După concurs, timp de doi ani, am 
continuat activitatea de manageriat 
artistic, încercând să fac în teatrul 
din Braşov tot ceea ce am crezut că e 
mai bine. Am lărgit l ista colaborato
rilor cu artişti importanţi atât în ţară, 
cât şi în străinătate. Nume ca 
Alexandru Tocilescu, Alexandru 
Colpacci, Horea Popescu, Ion Lucian, 
Kincses Elemer, Puiu Antemir, Vioara 
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Bara, Iosif Herţea, Raluca lanegic nu 1 
pot fi trecute cu vederea, iar mărturie 
pentru meritele lor stau cronicile la 
aceste spectacole şi numărul mare 
de spectatori prezenţi la ele. 
Sigur că spectacolele au fost de va- . 
loare diferită, n-au fost capodopere, 1 
dar câte capodopere apar într-o 
stagiune în întreaga ţară?! 
Participările la festivaluri şi premiile 
obţinute sunt dovezi care nu pot fi , 
puse la îndoială. Două dintre pro- : 
ducţiile noastre au fost preluate de 
TVR şi  d ifuzate pe programul  1, 
numărul reprezentaţi i lor a crescut de 
la 94 în 1996 1a 250 în 1998. Sala mică 
a fost revital izată, numărul spectato
rilor crescând de aproximativ patru 
ori. Tncasările s-au mărit în mod fabu
los, de la 8 mil ioane în 1996 la 150 de 
mi l ioane în 1998; am adus spon
sorizări în valoare de 180 de mil ioane 
de lei; am reînnoit trupa cu actori 
tineri- uni i, chiar foarte talentaţi; am 
jucat autori celebri din dramaturgia 
clasică şi contemporană, atât univer
sală cât şi românească: Shakespeare, 
Moliere, Aristofan, A lbee, Peter 
Weiss, Caragiale, D. Solomon. 
Toate acestea, însă, sunt astăzi târîte 
într-un scandal mizer, sunt răstăl
măcite şi fa lsificate în rapoarte 
întocmite de aşa-zisa Comisiei pen
tru Cultură a Consil iu lui  Local, se
sizată de un memoriu sind ical ist 
semnat de o mână de actoraşi şi 
muncitori din teatru, nemultumiti de 
faptul că am încercat să impun un 
statut cu adevărat artistic acestei 
instituţii. 
Tn urma unui memoriu ce cuprindea 
douăsprezece capete de acuzare, dar 
din care nici unul nu avea de-a face 
cu vreo revendicare sindicală (exem
ple: de ce nu am cartea de muncă la 
teatrul din Braşov?, de ce ocup şi 
postul de director, şi pe cel de regi
zor?, de ce nu vreau să închei con
tracte colective de muncă?, de ce 
stabilesc singur repertoriul?), au 
urmat o serie de comisii de verificare, 
de explicaţii, de rapoarte, de timp şi 
nervi irosiţi. Tn cele din urmă, 
Comisia pentru Cultură a Consil iului 
Local a elaborat un raport semnat de 
opt consilieri şi funcţionari, în frunte 
cu domnul Ion Popescu-Topolog, 
extrem de hotărît să ia, în sfârşit, ati
tudine faţă de refuzul meu de a-i juca 
o piesă, ce nu putea fi nici măcar 
citită, cu toate bunele mele intenţii. 
Şi cu toată această l ipsă de obiectivi
tate, de cunoaştere sau de bună
credinţă, raportul nu confirma zece 
d intre cele douăsprezece puncte 
i ncriminatorii. Iar cele două puncte 
"fierbinţi" ale memoriului  se referă la 
neaducerea cărţii mele de muncă în 
teatru şi la faptul că n-am montat 1 
nimic timp de un an şi opt luni pe 
această scenă. 

Angajarea cu carte de muncă n-ar fi 
schimbat cu nimic situatia teatrului 
şi nici măcar pe cea a distinşi lor co
legi nemulţumiţi. I a r  în ceea ce 
priveşte l ipsa activităţii mele regizo
rale în acest teatru, ea este mai mult 
decât justificată. Tntr-o stagiune 
completă, p l ină de spectacole sem
nate de regizori de marcă, am con
siderat că e mult mai interesant şi 
important pentru teatru să pot 
aduce aceste personal ităţi, decât să 
montez eu, numai pentru a-mi justi
fica salariu l .  Eu îmi pot onora aceste 
"restanţe" oricând, pentru că dispun 
de timpul meu, pe când să reuşeşti 
să alcătuieşti un program coerent şi 
de valoare în functie de traseul artis
tic al celorlalti, consider că e mult 
mai greu, mai important şi mai nece
sar. 
Cu toate că nemultumirile nu s-au 
dovedit a fi adevărate şi totul s-ar fi 
putut opri a ici, surpriza a sosit prin 
acea Hotărîre a Consi l i u lu i  Loca l 
Braşov, nr. 3 465 din 09.08.1999, prin 
care se aprobă scoaterea la concurs 
a postului de director al Teatrului 
"Sică Alexandrescu", la data de 15 
octombrie 1999, deşi contractul 
meu expiră la 19 octombrie 1999!!! 
Motivul demiterii mele: " l ipsa de efi
cienţă a activităţii manageriale"!!! 
Consider că lucrurile au mers deja 
mult prea departe ca să îmi mai 
doresc să rămân director a l  acestei 
i nstituţii .  Nu am nici un interes 
material în acest oraş, m-a costat 
prea mult această funcţie şi toate 
avatarurile ei ca să mai pot îndura 
prostia şi răutatea unora aflaţi în 
funcţii importante. 
Scrisoarea deschisă, adresată Consi
l iu lui  Local şi Primăriei Braşovului la 
începutul luni i  septembrie, semnată 
de paisprezece artişti profesionişti a i  
teatrului ş i  susţinută de o mulţime 
de personal ităţi culturale din Bu
cureşti şi din întreaga ţară, stă 
mărturie tuturor lucrurilor afirmate 
şi făcute de mine în cei doi ani de 
directorat. 
Eu mă lupt pentru a fi repus în drep
turi le mele morale, pentru a-mi 
păstra imaginea de artist creată în 
cei 30 de ani de teatru. 
Oricum, a fi astăzi directorul unei 
instituţii bugetare de tipul teatrului  
din Braşov înseamnă a f i  un adminis
trator al nimicului. 

Ion Popescu-Topolog, 
consilier local, 
Preşedintele Comisiei 
de Cultură: 

"Trei capete de acuzare" 

Adevăratele acuze ce i se aduc dom
nului Cornişteanu sunt de ordin eco
nomic şi profesional, cu toate că dân-

1 sul se chinuie să demonstreze altce-1 va. Mai precis, trei sunt capetele de 
1 acuzare: 
1 1. Domnul Cornişteanu nu a respec-1 tat condiţiile de concurs şi anume de 
1 a veni cu cartea de muncă la Teatrul 1 Dramatic din Braşov, motiv pentru 1 care el nu a re un contract de muncă 
i legal. Are doar un contract-cadru, 
li încheiat cu Primăria. Din păcate, nu 
; s-a sesizat mai devreme acest lucru, 
1 ci doar în momentul apariţiei acelui 
1 memoriu semnat de actorii d in  1 Sindicatul liber. 
1 2. Timp de aproape doi ani, ca direc-1 tor- fără contract-, dar şi ca regizor, ! domnul Cornişteanu nu a montat 
! nimic. Abia acum, înghesuit de 

situaţia neplăcută prin care trece, a 
montat Cui i-e frică de Virginia 
Woolf? unde, pentru o aşa-zisă 

1 muzică Şi nişte schiţe de costume, 
1 şi-a "tras" suma de 8 mil ioane din 
1 bugetul a locat teatrului .  
1 3. Deşi el nu  a montat nimic în 1 această perioadă, a adus mai bine de 

opt regizori din Bucureşti sau de prin 
lume, pe care i-a plătit regeşte pentru 1 nişte montări la care nu se prea-nghe-1 suie nimeni. Nu se poate ca tu, regi

I zor angajat, să nu ai timp să montezi 
nimic, fiindcă ai de onorat contracte 
în diverse alte oraşe (Constanţa, 
Târgu-Mureş, Bucureşti), dar să-I aduci 
pe Alexandru Colpacci tocmai de la 
Paris să realizeze două spectacole 
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slabe pentru 3 500 $ fiecare. 
Tn consecinţă, în u rma anal izei 
situaţiei teatru lu i  d in  Braşov şi  a 
raportului de activitate întocmit de 
Comisia pentru Cultură a Consi l iului 
Local, s-a hotărît scoaterea la con
curs a postului  de director, nemai
putând fi prelungit un contract care 
de fapt nu există. 
Eu personal nu am nimic cu domnul 
Cornişteanu, deşi dânsul s-a folosit 
de acel şantaj ordinar (cum că eu îl 
urăsc pentru că n-a vrut să-mi joace 
o piesă, pe care el mi-o ceruse s-o 
citească), încercând să demonstreze 
că atitudinea mea ca preşedinte al 
Comisiei de Cultură nu  este decât o 
răzbunare personală. Dar, din păcate 
sau din fericire, lucrurile sunt foarte 
evidente: încoltit de această stare de 
fapt, Cornişteanu a mobilizat forţe 
uriaşe, îndeosebi de la Bucureşti, 
grupuri de presiune, pentru a-şi 
menţine statutul, funcţia şi, mai ales, 
pentru a-şi consolida situaţia materi
ală şi financiară, a ici, în Braşov. 
Pe scurt, domnul  Mi rcea Cor
nişteanu s-a comportat despotic şi 
ameninţător, nu cum ne-am fi dorit 

noi, să ducă o activitate sistematică, 
organizată şi corectă. Ar fi putut să 
continue o veche tradiţie a teatrului, 
să creeze o şcoală de teatru în spirit
ul marelui precursor Sică 
Alexandrescu. 

Ioan Ghişe, primar 

"Ştiu care e nodul 
problemei" 

Problema Teatrului Dramatic nu e a 
mea. Nu eu l-am angajat pe domnul 
Cornisteanu ca director si nu eu 
vreau'să- 1 dau jos. De a ltfel; nici n-aş 
putea s-o fac. Ca simplu observator, 
pot să spun că îi apreciez activitatea 
profesională şi managerială, iar para
metrii cifrici demonstrează urmă
torul lucru: s-a mărit numărul re
prezentaţi i lor, a crescut numărul 
spectatori lor, s-a îmbunătăţit cali
tatea spectacolelor. Nodul proble
mei este însă altul:  domnul Topolog, 
preşedintele Comisiei pentru Cul
tură, scriitor local, care are un interes 
personal prin încercarea de a-şi 
impune un text în repertoriul  teatru
lui, i-a creat o atmosferă nu tocmai 

Scena dm Marat/Sade de Peter We1ss (regla. K1ncses Elemer) 
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favorabilă domnului  Mircea Cor
nişteanu, a probând n işte rapoarte de 
evaluare a activităţii acestuia, 
întocmite pe baza unor date eronate, 
a unor acuze ce nu pot fi dovedite şi 
a unor minciuni. Nu cred că acest 
scandal  are o tentă politică, ci 
urmăreşte doar interesele meschine 
ale unor consilieri. Personal, nu pot şi 
nu am cum să mă amestec, şi nici nu 
pot să soluţionez în vreun fel proble
ma. Îmi păstrez însă dreptul de a 
avea o părere deosebită despre 
Mircea Cornişteanu. 

Dana Trifan, fostă 
actriţă a Teatrului "Sică 
Alexandrescu" 

"Ce să fac ca să vă fiu 
pe plac?" 

De ce am plecat din Braşov? Motivul 
e simplu: ca orice actor care crede că 
are ceva de spus pe scenă, dar nu i se 
dă ocazia, am plecat pentru că 
doresc să-mi fac meseria. Am plecat 
sperând că mi se va oferi ocazia (fie 
ea şi unică) de a arăta dacă pot sau 
nu să fac faţă acestei profesii. Actorii 
care acum sunt consideraţi valoroşi 
au avut, cu siguranţă, măcar o şansă. 
Din păcate, la teatrul din Braşov, pro
priul meu director m-a catalogat ca 
fi ind o actriţă mediocră, având 
părerea că nu pot "duce" un rol prin
cipal şi nesfi indu-se să mă "înveţe" 
că, atunci când un regizor oscilează 
între a distribui o actriţă sau alta, 
directorul o recomandă pe cea care-i 
este mai aproape de suflet. 
În ceea ce priveşte conflictul din 
teatru, părerea mea este că acesta a 
fost generat chiar de domnul  
Cornisteanu, care, în cal itate de ma
nager, a început să facă "curat" în 
teatru după propriile sale legi, dar nu 
de puţine ori u itând de legi le 
bunului-simt. 
lată cum s-a ajuns ca unii actori să 
joace până nu mai pot (şi la propriu, 
şi la figurat), iar alţii numai să-şi ia de 
pomană banii .  Timp de trei stagiuni 
am jucat în trei spectacole, aşa că nu 
mă mir dacă nu mai am exercitiul 
necesar pentru a ajunge la perfor
manţă. Mi se spunea că nu mă vor 
regizorii, iar dânsul, în cal itate de 
director, nu avea ce să facă mai mult 
decât să-mi prelungească, eventual, 
contractul din lună în lună. 
Domnilor regizori, ce să fac ca să vă 
fiu pe plac? Pentru că, de când e 
director domnul Cornişteanu, dintre 
cei tineri tuturor vă place aceeaşi 
actriţă, iar dintre cei mai în vârstă, 
acelasi actor ... 
Pro.babil că ceilalţi suntem artişti de 
"mâna a şaptea", "cârcotaşi" sau 
"mediocri"- după cum ne-aţi catalo-
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gat. 
Domnule Cornişteanu, chiar dacă nu 
i ubiţi actorii, ar  trebui măcar să-i 
respectaţi, indiferent de vârsta pe 
care o au, pentru că oricum "valoarea 
nu aşteaptă numărul ani lor". Aţi spus 
cândva că sunteţi scârbit de ceea ce 
se întâmplă în teatrul din Braşov. Că 
nişte actori necunoscuţi au îndrăznit 
să gândească şi  să vorbească. Vă 
înţeleg, pentru că şi eu am aceeaşi 
senzaţie de dezgust. Dar dacă ţi-e 
scârbă de ceva, firesc este să pleci, să 
te retragi, aşa cum fac eu acum, şi nu 
pricep de ce dumneavoastră ţineţi 
cu tot dinadinsul să rămâneti într-un 
teatru în care a început 

'
să-ţi fie 

scârbă până şi  de n işte actori 
"recunoscuţi" în Braşov. Cu siguranţă 
că înţelegeţi ce vreau să spun, dom
nu le Cornişteanu ... Sau poate că 
nu??? 
Şi, ca să nu mai fiţi supărat pe mine, 
vă urmez sfatul şi plec în lume, pen
tru a-mi căuta fericirea în altă parte. 
Vă doresc să fiţi un bun director în 
continuare sau, dacă la Braşov nu se 
mai poate, nu vă lăsaţi. .. mai încercaţi 
şi în altă parte, toată ţara are nevoie 
de buni manageri. Succes! 

Virginia ltta Marcu, 
actri..Lţă'--------

"Datorită lui Mircea 
Cornişteanu teatrul 

a fost viu" 
Scoaterea postului  de d irector a l  
teatrului d i n  Braşov l a  concurs este o 
mare nedreptate făcută domnului 
Mircea Cornişteanu şi, în acelaşi 
timp, o ilegalitate. Atâta timp cât 
acest post nu e vacant, nu poate fi 
scos la concurs. Reactia noastră, a 
actorilor cu adevărat

' 
profesionişti 

din teatru, a fost promptă, dar, din 
păcate, fără răspuns. Memoriul înain
tat primăriei şi consilierilor locali nu a 
avut nici un efect. Cuvântul nostru, al 
majorităţii, care am trăit o viaţă în 
acest teatru, al celor care am cunos
cut şi binele, şi răul aici, n-a avut nici 
o greutate. A fost preferată calea jos
nică şi murdară de denigrare a unei 
personalităţi artistice de către o 
mână de oameni. 
Ceea ce ar  trebui să atârne în 
balanţă, însă, este imaginea unui 
teatru viu, a unui teatru readus în 
atenţia criticii de special itate, a unui 
teatru aflat în plină ascensiune. Şi 
toate acestea i se datorează domnu
lui Mircea Cornişteanu, care a preluat 
prin concurs scaunul directorial într-o 
perioadă economică foarte grea 
pentru teatru. Dar, în aceste condiţii, 
când problema nu se pune să con
struieşti, ci să supravieţuieşti, Mircea 
Cornişteanu a ştiut să impună trupei 
un statut artistic valoros, să dea viaţă 

unor proiecte importante pentru 
noi. Evident că nu există director 
care să mulţumească pe toată lumea. 
Toţi suntem supuşi greşel i i, dar nu 
asta trebuie să conteze, ci faptul că 
teatrul din Braşov de mult nu  a mai 
fost în centrul  atenţiei, prin 
producţi ile sale de valoare, ca acu"}. 

Marius Cisar, actor, 
lider de sindicat 

"Prejudicii morale 
şi profesionale" 

În breasla noastră, adeseori avem 
neplăcuta surpriză să întâlnim valori 
artistice nedublate de valori umane 
pe măsură. În cele mai multe cazuri, 
asemenea persoane care ajung în 
funcţi i de conducere dăunează 
colectivu lui ,  dezbinându-1 prin 
strategi i  care privesc nu  politica 
repertorială a teatrului, ci consoli
darea "scaunului" destul de generos 
aici, la Braşov. Momeala prinde uşor 
într-un asemenea mediu, iar  cei 
favorizaţi adoptă imediat un aer 
superior ş i  sfidător la adresa celor 
puţin răsplătiţi în cifre. E uşor să cazi 
în dizgraţie şi e normal să te temi 
pentru profesia ta în faţa unor con
tracte de muncă de două, trei sau 
şase luni .  Oare aşa înţelege domnul 
Cornişteanu reforma în teatru, sau 
doar se ascunde în spatele ei, ase
meni unor politicieni? 
Ce climat poate provoca o asemenea 
atitudine într-o trupă? 
Oare a avut d reptate domnul 
Cornişteanu când a îndepărtat din 
teatru o actriţă care nu-l  agrea, în 
condiţiile în care gestul dumnealui 
costă astăzi teatrul suma de 20 de 
mi l ioane de lei, ş i  încă se mai 
încăpăţânează să n-o reangajeze? Nu 
cred! Pentru că martora la proces din 
partea teatru lui ,  şefa serviciului  
Personal, şi-a permis să aibă o părere 
pozitivă despre colega noastră, pos
tul acesteia a fost restructurat. Din 
motive necunoscute, cam în aceeaşi 
perioadă a fost restructurat şi postul 
de jurist. Unei tinere actriţe nu i s-a 
mai prelungit contractul de muncă, 
la jumătatea stagiun i i, aceasta 
neputând beneficia nici măcar de 
ajutor de şomaj. În cazul în care 
domnul Corn işteanu mai rămâne 
d i rector, l ista "reformei" rămâne 
deschisă. 
Desi ar fi normal ca teatrul să aibă în 
schemă regizori angajaţi, timp de 
două stagiuni a apelat doar la regi
zori colaboratori, semnându-se con
tracte costisitoare pentru bugetul 
sărac al teatrului .  Acesta a fost şi unul 
dintre motivele care au dus la sus
pendarea Festivalului  Internaţional 
de Dramaturgie Contemporană. 
S ingura montare a domnului  

· Cornişteanu, ca regizor angajat a l  
acestui teatru, s-a produs la sfâ rşitul 
stagiuni i  trecute, asta după ce a fost 

1 salarizat timp de doi ani în această 1 cal itate. De a ltfel, nici n-ar fi avut 
1 cum şi când să monteze aici, el 
1 având de onorat contracte în alte 1 

teatre, pentru sume incomparabi l 
mai mari decât modestul salariu de 
regizor angajat. 
Sunt actor de cinci an i  la Braşov, 
timp în care am jucat, în şapte
sprezece spectacole, roluri mai mult 
sau mai puţin solicitante. în perioada 
directoratului lui Mircea Cornişteanu 
m-am întâlnit cu unul  dintre cele mai 
importante roluri ale începutulu i  
carierei mele, sub bagheta unui  
tânăr şi foarte talentat regizor. 
În urmă cu trei ani, pe când teatrul 
nu avea director artistic, eram unul 
dintre cei care susţineau ideea 
ocupării acestui post cât mai rapid. 
Ar fi nedrept să omit meritele care 
aparţin domnului Cornişteanu, dar 
nu pot fi de acord cu mental itatea 
unui conducător de trupă care aduce 
prejudicii morale sau profesionale 
unor colegi şi care acceptă producţii 
de nivel mediocru, dar foarte costisi
toare. 
Am decis, nu neapărat în cal itatea 
mea de lider sindical, ci de membru 
al acestei trupe, să adopt această 
poziţie a ntidi rectorială, care nu  
lezează cu nimic personal itatea a rtis
tică a domnului Cornişteanu şi să-mi 
asum conştient riscul l ibertăţii de a 
spune ce gândesc, al cărui cost poate 
echiva la cu pierderea locu lu i  de 
muncă. 
Vreau să cred că nu mai există în ţara 
noastră vreun teatru în care actorul 
să se simtă atât de ameninţat pentru 
s implul  motiv că vrea să-şi facă 
meseria. 

Ioan Georgescu, actor 

"Duşmani În toate direcţiile" 
Nu stiu ca domnul Cornisteanu să fi 
făcut şi ceva bine în acest teatru. În 
afara faptului că şi-a adus gaşca de pri
eteni evrei să monteze spectacole 
proaste, dar să-i plătească cu bani grei, 
în afara faptului că i-a pensionat pe 
actori sau că unora nu le-a mai prelun
git contractele şi că a reuşit să-şi facă 
duşmani în toate direcţiile, nu cred că 
se mai vede altceva în urma lui. 
Despre ce realizări vorbeşte? Poate 
despre faptul că teatrul e mărginit de 
o parte şi de alta de crâşme şi-n 
mijloc are un Second hand? Despre 
faptul că afi şele care te-mbie la 
intrarea în birt sunt mai mari decât 
cele ale spectacolelor? Sau despre 
faptul că muncitorii din teatru sunt 
angajaţi pentru diverse reparaţii sau 
construcţii personale? 
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Toată lumea în teat.ru trăieşte cu 
spaima lui. Şi-a format o gaşcă şi s-au 
plătit între ei pentru montări demente 
la care nu fac decât săli goale. 

Mircea Andreescu, 
actor �------------------

.. A câştigat o idee 
mincinoasă" 

S-a întâmplat în teatrul nostru, teatru 
foarte "ocupat" după 1989 cu proble
ma directoratului,  ca nişte actori, 
majoritatea foarte tineri şi sindicalişti, 
să adune o sumă de reproşuri împotri
va directorului Mircea Cornişteanu şi 
să le trimită Primăriei din Braşov. Aş 

� 10 

observa că protestatarii, membri ai 
sindicatului, sunt bine de tot în 
minoritate. Iar din această toamnă, 
rândurile lor s-au subţiat şi mai mult 
prin plecarea unora. 
Fără să-i mai consulte şi pe ceilalţi 
membri ai colectivu lu i  nostru şi 
împotriva unor argumente care 
pledează în favoarea lui Cornişteanu, 
consilierii locali au hotărît să scoată 
la concurs postul de director, post ce 
de fapt nu este vacant. 
N-a contat, de pildă, faptul că în 
repertoriul  teatru lu i  există acum 
Shakespeare, Moliere, Marivaux, 
Caragiale, Albee; n-a contat nici fap
tul că, fără a avea pretenţia că toate 

spectacolele sunt de cea mai bună 
calitate artistică, actorii şi teatrul nos
tru au revenit, după atâţia ani de 
absenţă, în atenţia criticii de speciali
tate, n-au contat n ici progresele 
făcute în privinţa numărului de spec
tacole, încasări sau spectatori, n-a 
contat nici faptul că actori de toate 
vârstele - evident, după puterea şi 
talentul lor- au avut de lucru. 
Din păcate, a avut câştig de cauză 
ideea mincinoasă că s-au cheltuit 
banii pe sumele "măreţe" plătite 
colaboratorilor sau regizorilor de 
prestigiu ce au montat în acest teatru. 
In prezent, aici, personalul artistic e 
împărţit în mai multe "tabere": cei 
care doresc demiterea lui  Mircea 
Cornisteanu; "neutrii"; cei care sunt 
împotriva demiterii sale. 
Eu, unul, sunt de partea craioveni lor. 
Cine înţelege de ce - bine! Cine nu -
să fie sănătos! 

Iulia Popescu, actriţă 

"Nu ştiu şi nu pot să mă 
pronunţ" 

Eu am fost angajată la Teatrul "Sică 
Alexandrescu" din Braşov după 
absolvirea facultăţii, prin concurs. Am 
fost distribuită imediat, am jucat mult, 
n-am fost nedreptăţită cu nimic. Din 
punct de vedere profesional nu am ce 
să-i reproşez domnului Mircea Cor
nişteanu şi nici nu pot s·ă fiu de acord 
cu colegii mei actori sau cu alte per
soane care implică funcţia sa de direc
tor în vendete personale. 
Cât despre felul în care administrează 
teatrul, nu ştiu şi nu pot să mă pro
nunţ, fiindcă nu este de competenţa 
mea şi nici nu cred că este elocvent 
pentru elucidarea acestui caz. De fapt, 
totul este politică şi, ca în orice 
politică, totul e murdar. 
Imi pare rău că s-a ajuns aici, dar, în 
ciuda scandalului provocat, eu am 
păstrat relaţii le de prietenie cu anga
jaţii acestui teatru. Faptul că unii din
tre colegii mei sunt de altă părere nu 
afectează cu nimic relatiile noastre 
profesionale. E trist că se mai poate 
întâmpla aşa ceva astăzi unor artişti. 

in loc de concluzie 

Sub pretextul neimplicării, al pen
sionării (?!) sau al echidistanţei, actori 
importanţi d in trupa teatrului din 
Braşov au refuzat să-şi expună opinia 
faţă de această situaţie de criză 
legată d� persoana directoru lu i  
Mircea Cornişteanu. Sperăm însă ca 
mărturiile unora dintre cei implicaţi, 
de o parte şi de alta, să facă puţină 
lumină într-o situaţie confuză, tristă 
si revoltătoare, care se întâlneste din 
ce în ce mai des în teatrele din ţară. 

Anchetă realizată de Corina Stan 
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